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USTAW A  

z dnia 18 października 2006 r.

r

o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
im. W incentego Pstrowskiego w Gliwicach

Art. 1.
Politechnice Śląskiej im. W incentego Pstrowskiego w Gliwicach 
nadaje się nazwę „Politechnika Śląska” .

Art. 2.
Ustawa wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia.

Prezydent Rzeczpospolitej Polskiej: L. Kaczyński

%

Prezydent Lech Kaczyński 
podpisujący ustawę
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Za k o ń c z y ł y  s ię  d ł u g ie  s t a r a n ia  p o w r o t u  p o l it e c h n ik i
ŚLĄSKIE] DO ]EJ PIERWOTNEJ NAZWY, NADANEJ W  CH W ILI
p o w s t a n ia  U c z e l n i  w  1945 r . T r w a ją c y  k il k a n a ś c ie  lat
PROCES LEGISLACYJNY, ZWIĄZANY Z TYM WYDARZENIEM, 
PRZYBLIŻA N IN IEJSZY NUM ER SPECJALNY BIULETYNU „Z ŻYCIA 
POLITECHN IK I ŚLĄSKIEJ". W EW N ĄTRZ NIEGO ZNAJDUJE 
SIĘ RÓ W N IEŻ DYSKUSJA NA TEMAT PROJEKTU USTAWY 
ZM IENIAJĄCEJ NAZWĘ NASZEJ UCZELNI, JAKA ODBYŁA SIĘ 
W  PARLAMENCIE RP. MYŚLĘ, ŻE BĘDZIE TO DLA PAŃSTWA 
INTERESUJĄCA LEKTURA.
Ko r z y s t a ją c  z o k a z j i , c h c ia ł b y m  z ł o ż y ć  ż y c z e n ia
ŚWIĄTECZNE WSZYSTKIM PRACOW NIKOM I STUDENTOM 
POLITECHNIK I ŚLĄSKIEJ ORAZ WSZYSTKIM OSOBOM 
WSPÓŁPRACUJĄCYM Z UCZELN IĄ I TYM, KTÓRE SĄ Z NIĄ 
ZWIĄZANE...

RADOSNYCH 1 ZDROWYCH ŚWIĄT BOŻEGO NARODZENIA 
A TAKŻE SATYSFAKCJI Z PRACY NAUKOWEJ, 

DYDAKTYCZNEJ I ORGANIZACYJNEJ 
ORAZ SUKCESÓW W  ŻYCIU OSOBISTYM 

I WSZELKIEJ POMYŚLNOŚCI W  NOW YM  ROKU!

Re k t o r
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
W O JC IEC H  ZIELIŃSKI
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P O L I T E C H N I K A  Ś L Ą S K A  B E Z  P A T R O N A

KRÓTKI RYS HISTORYCZNY

Politechnika Śląska po 55 latach pow róciła do swojej historycznej nazwy, nada
nej uczelni w chwili jej powstania w 1945 r. N azw a ta została zm ieniona w grud

niu 1951 r., kiedy decyzją w ładz centralnych PRL-u uczelni został nadany patron 
W incenty Pstrowski, kom unistyczny przodow nik pracy. O ficjalna nazwa uczelni brzm ia
ła zatem  odtąd: Politechnika Śląska im. W incentego Pstrow skiego. G liw icka uczelnia, 
m im o 16-letnich starań powrotu do nazwy pierw otnej, imię patrona nosiła aż do tej pory.

Wincenty Pstrowski był rębaczem w kopalni 
„Jadwiga” w Zabrzu. Został ogłoszony przez pro
pagandę pierwszym polskim „przodownikiem pra
cy” na wzór rosyjskiego robotnika Stachanowa. 
Wokół osoby Wincentego Pstrowskiego narosło 
wiele kontrowersji. Idea przodownictwa pracy, 
przeniesiona z radzieckich realiów, była elementem 
komunistycznej propagandy. Poddawano w wąt
pliwość faktyczne dokonania Wincentego Pstrow
skiego i przypuszczano, że na jego wygórowane nor
my pracował sztab górników. Zwolennicy patrona 
podkreślali jednak, że górnik był uczciwym i praco
witym człowiekiem, który swoją postawą może być 
wzorem do naśladowania.
Decyzja o powrocie do historycznej nazwy była 
decyzją o powrocie do tradycji. Pierwotna na
zwa Politechniki, o której przywrócenie wnosili 
rektor i senat uczelni, jest bowiem w powszech
nym użyciu od początku lat 90. Już w 1990 r. 
ówczesne władze uczelni wystąpiły do minister
stwa z wnioskiem o powrót do tradycyjnej nazwy

uczelni. Niestety nie otrzymano wówczas z mi
nisterstwa żadnej odpowiedzi. Ponowny wniosek 
w tej sprawie został przedłożony Ministrowi Eduka
cji i Nauki 14 grudnia ubiegłego roku wraz ze sto
sowną uchwałą Senatu Politechniki Śląskiej z 28 
listopada 2005 r.
Droga legislacyjna w przypadku zmiany nazwy 
uczelni jest dosyć skomplikowana i długotrwała. 
5 września 2006 r. Rada Ministrów przyjęła pro
jekt ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice 
Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach, 
przedłożony przez ministra nauki i szkolnictwa 
wyższego. Nad projektem dyskutowano 19 wrześ
nia br. w Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży. 
Następnie ustawa została uchwalona na 26. posie
dzeniu Sejmu. Ustawę przekazano Prezydentowi 
i Marszałkowi Senatu 18 października. 9 listopada 
natomiast ustawę podpisał Prezydent i tym samym 
Politechnika Śląska wróciła do swojej tradycyjnej 
nazwy.
W niniejszym wydaniu publikujemy pełny przebieg 
drogi legislacyjnej zmiany nazwy Politechniki Ślą
skiej wraz ze stenogramami z posiedzeń Sejmu i Se
natu RP oraz wynikami głosowań.

R edakcja
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Ślady poprzedniej nazwy Politechniki Śląskiej widnieją jedynie na niektórych archiwalnych zdjęciach
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Rządowy projekt ustawy

Warszawa, 12 września 2006

SEJM
RZECZPOLSPOLITEJ POLSKIEJ 

V KADENCJA 
RADA MINISTRÓW  

RM 10-125-06

Pan
Marek Jurek 
Marszałek Sejmu 
Rzeczpospolitej Polskiej

Na podstawie art. 118 ust. 1 Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej z dnia 2 kwietnia 1997 r. 
przedstawiam Sejmowi Rzeczpospolitej Polskiej projekt ustawowy

- o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach.

W załączeniu przedstawiam także opinię dotyczącą zgodności proponowanej regulacji z prawem 
Unii Europejskiej.

Jednocześnie uprzejmie informuję, że do prezentowania stanowiska Rządu w tej sprawie w toku 
prac parlamentarnych został upoważniony Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego.

(-) Jarosław Kaczyński

Druk nr 967 
Projekt

USTAWA

z dnia

o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach

Art. 1. Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach nadaje się nazwę 
„Politechnika Śląska”.

Art. 2. Ustawa wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia.
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UZASADNIENIE

Zmiana nazwy Politechniki Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach jest podyktowana 
względami natury historycznej. Obecna nazwa uczelni została nadana rozporządzeniem Rady Ministrów 
z dnia 1 grudnia 1951 r. w sprawie zmiany nazwy Politechniki Śląskiej (Dz. U. z 1952 r. N r 11, poz. 68). 
Władze uczelni, w drodze uchwały senatu uczelni z dnia 8 stycznia 1990 r., wystąpiły z inicjatywą zmiany 
tej nazwy. Uchwała ta wraz z wnioskiem rektora uczelni została przedstawiona Ministrowi Edukacji 
Narodowej Panu Prof. H. Samsonowiczowi w dniu 21 czerwca 1990 r. Ponowny wniosek w sprawie zmiany 
nazwy uczelni został przedłożony Ministrowi Edukacji i Nauki Panu Prof. M. Seweryńskiemu w dniu 14 
grudnia 2005 r. wraz ze stosowną uchwałą senatu z dnia 28 listopada 2005 r. N r 111/24/05/06.
Należy podkreślić, że nazwa uczelni, o nadanie której wnosi rektor, jest faktycznie i powszechnie stosowana 
przez uczelnię od początku lat 90-tych XX wieku.

Opinia o zgodności projektu ustawy z prawem Unii Europejskiej
Przedmiot projektowanej regulacji nie jest objęty zakresem prawa Unii Europejskiej.

OCENA SKUTKÓW REGULACJI

1. Podmioty, na które oddziałuje projektowana ustawa
Projektowana ustawa dotyczy publicznej uczelni akademickiej -  Politechniki Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach, która zgłosiła wniosek o zmianę swoj ej nazwy, a także j ej studentów, doktorantów 
i pracowników.

2. Konsultacje społeczne
Przedmiot projektowanej regulacji został skierowany do zaopiniowania następującym partnerom 
społecznym:
1) Ogólnopolskiemu Porozumieniu Związków Zawodowych,
2) NSZZ „Solidarność”,
3) Forum Związków Zawodowych,
4) Federacji Związków Nauczycielstwa Polskiego,
5) Krajowej Radzie Nauki Związku Nauczycielstwa Polskiego,
6) Konfederacji Pracodawców Polskich,
7) Polskiej Konfederacji Pracodawców Prywatnych,
8) Związkowi Rzemiosła Polskiego,
9) Business Center Club,
10) KSN NSZZ „Solidarność”.

Przedmiot projektowanej regulacji został przedstawiony do zaopiniowania 
następującym podmiotom środowiskowym:
1) Radzie Głównej Szkolnictwa Wyższego,
2) Państwowej Komisji Akredytacyjnej,
3) Centralnej Komisji do Spraw Stopni i Tytułów,
4) Polskiej Akademii Nauk,
5) Konferencji Rektorów Akademickich Szkół Polskich.

Projekt ustawy został również przesłany do zaopiniowania Parlamentowi Studentów Rzeczypospolitej 
Polskiej oraz Krajowej Reprezentacji Doktorantów, stosownie do art. 203 ust. 2 i art. 209 ust. 3 ustawy 
z dnia 27 lipca 2005 r. -  Prawo o szkolnictwie wyższym (Dz. U. N r 164, poz. 1365, z późn. zm.).
Żaden z ww. podmiotów nie zgłosił uwag do projektu ustawy.
Ponadto projekt ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego

6



N u m e r  s p e c j a l n y

w Gliwicach został umieszczony na stronie internetowej Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego, 
a także udostępniony w Biuletynie Informacji Publicznej, stosownie do przepisów ustawy z dnia 7 lipca 
2005 r. o działalności lobbingowej w procesie stosowania prawa (Dz. U. Nr 169, poz. 1414). Nie zgłoszono 
w tym trybie zainteresowania pracami nad projektem ustawy.

3. Wpływ projektowanej ustawy na sektor finansów publicznych
Projektowana ustawa nie spowoduje dodatkowych skutków finansowych dla budżetu państwa ani dla 
budżetów jednostek samorządu terytorialnego.
Zgodnie z oświadczeniem rektora Politechniki Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach, brak 
jest jakichkolwiek kosztów związanych ze zmianą nazwy uczelni (np. kosztów zmiany pieczęci, druków, 
tablic, wizytówek itp.), ponieważ nowa nazwa faktycznie jest stosowana przez uczelnię od początku lat 
90-tych XX wieku.

4. Wpływ projektowanej ustawy na rynek pracy, konkurencyjność wewnętrzną i zewnętrzną gospodarki 
oraz sytuację i rozwój regionalny
Projektowana ustawa -  z uwagi na swój zakres przedmiotowy -  nie będzie miała wpływu na rynek pracy, 
konkurencyjność wewnętrzną i zewnętrzną gospodarki, a także sytuację i rozwój regionalny.

Sprawozdanie z posiedzenia 
Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży

P o s ie d ze n ie  z  dn ia  11 p a źd z ie rn ika  2 0 0 6  r.
Posiedzenie Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży /nr 61/

11 października 2006 r.

Przewodniczący Rady Głównej Szkolnictwa Wyż
szego Jerzy Błażej owski 
Poseł Aleksander Chłopek /PiS/
Poseł Grażyna Ciemniak /SLD/
Poseł Joanna Fabisiak /PO/
Poseł Henryk Gołębiewski /SLD/
Poseł Artur Górski /PiS/
Sekretarz stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolni
ctwa Wyższego Stefan Jurga 
Poseł Mirosław Krajewski /Samoobrona/
Poseł Tomasz Latoś /PiS/
Poseł Krystyna Łybacka /SLD/
Rektor Akademii Rolniczej we Wrocławiu Michał 
Mazurkiewicz
Poseł Artur Ostrowski /SLD/
Poseł Teresa Piotrowska /PO/
Rektor Akademii Techniczno-Rolniczej 
w Bydgoszczy Zbigniew Skinder 
Poseł Tadeusz Sławecki /PSL/
Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas /PO/ 
Rektor Politechniki Śląskiej Wojciech Zieliński

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (PO):
Przystępujemy do pierwszego czytania rządowego 
projektu ustawy o zmianie nazwy Politechniki Ślą

skiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach. 
Proszę o uzasadnienie projektu.
Sekretarz stanu w MNiSzW Stefan Jurga:
Sprawa zmiany nazwy Politechniki Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach na nazwę 
„Politechnika Śląska” ma dość długą historię. Już 
w roku 1990 władze uczelni, w drodze uchwały 
senatu, wystąpiły z inicjatywą zmiany nazwy. Ta 
uchwała wraz z wnioskiem uczelni została przedsta
wiona ówczesnemu ministrowi edukacji narodowej. 
Ponownie taki wniosek został złożony w grudniu 
2005 roku wraz ze stosowną uchwałą senatu uczel
ni z dnia 28 listopada 2005 r. Należy pokreślić, że 
faktycznie i powszechnie używaną nazwą jest na
zwa „Politechnika Śląska” już od początku lat 90. 
Społeczność akademicka była do tego przekonana, 
czemu dała wyraz w uchwałach senatu i różnych 
innych wystąpieniach. Panowało też powszechne 
przekonanie, że nazwa jest nazwą dostatecznie noś
ną dla tej doskonałej i znanej także na świecie uczel
ni technicznej.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (PO):
Dziękuję za uzasadnienie. Otwieram dyskusję.
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Poseł Krystyna Łybacka (SLD):
Mam pytanie do pana rektora Politechniki Śląskiej. 
Nie ma uwag do projektu ustawy zmieniającej nazwę 
uczelni, ale skoro państwo dokonuje takiej zmiany, 
czy senat rozważał, jeżeli są spełnione określone 
warunki, czy nie wystąpić od razu o to, aby był to 
uniwersytet techniczny?

Rektor Politechniki Śląskiej Wojciech Zieliński:
Oczywiście, rozważaliśmy taką ewentualność, po
nieważ nasza uczelnia ma 17 uprawnień do dokto
ryzowania i 14 uprawnień do habilitacji. Jesteśmy 
największą uczelnią techniczną w Polsce. Nazwa 
„Politechnika Śląska” jest powszechnie przyję
ta i znana nie tylko w kraju, ale i za granicą. Jest 
to swego rodzaju znak firmowy poziomu i jakości 
kształcenia. W swoim statucie mamy zapisaną na
zwę: Politechnika Śląska -  Uniwersytet Techniczny. 
Chcemy pozostać przy starej i historycznej nazwie, 
która została nadana uczelni w 1945 roku, i taka 
była decyzja senatu. Dodam, że mamy Uniwersy
tet Śląski i gdyby powstał Uniwersytet Techniczny, 
powstałoby jakieś zamieszanie i trudności w identy
fikowaniu zarówno uczelni, jak  i jej studentów oraz 
absolwentów.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (PO):
Rzeczywiście. Politechnika Śląska jest wpisana 
trwale w tradycje tego regionu i jest największą 
techniczną uczelnią w kraju. Nazwa „Politechnika 
Śląska” jest nazw ą bardzo starą i tradycyjną i nale
żałoby ją  zachować.

Poseł Aleksander Chłopek (PiS):
Ogromnie się cieszę, bo to milczenie i brak dysku
sji nad przedłożonym projektem ustawy jest według 
mnie wyrazem powszechnej akceptacji dla zmiany 
nazwy. Gliwice są moim miastem i muszę powie
dzieć, że istotnie Politechnika Śląska nadała temu 
miastu kształt i charakter, podnosząc rangę miasta. 
Mimo że z Gliwic wywodzą się także znakomici 
artyści i poeci o powszechnie znanych nazwiskach, 
których teraz nie będę przypominał, to jednak ja  od 
młodości wyrastałem w legendzie Politechniki Ślą
skiej i znakomitych jej profesorów. Politechnika Ślą
ska decyduje o obliczu miasta i nadaje mu wysoką 
rangę. Dziękuję państwu za to akceptujące milczenie 
i brak dyskusji, co według mnie jest wyrazem uzna
nia i aprobaty dla decyzji o nadaniu uczelni nowej 
nazwy, czy też powrotu do takiej, jaką nadano jej 
w 1945 roku.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (PO):
Chciałabym dodać, że Politechnika nadaje nie tyl
ko rangę miastu, ale całej ziemi gliwickiej i całe

mu Śląskowi. Wobec braku zgłoszeń do dyskusji 
w trybie pierwszego czytania, proponuję przejść do 
rozpatrzenia projektu ustawy o nadanie nowej na
zwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrow
skiego w Gliwicach, zawartego w druku nr 967. 
Czy są uwagi do tytułu ustawy? Nie ma uwag. Czy 
są uwagi do któregoś z czterech artykułów projek
tu ustawy? Nie ma sprzeciwów ani uwag. Czy ktoś 
zgłasza sprzeciw wobec przyjęcia projektu ustawy 
o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach w brzmie
niu przedłożenia rządowego? Nie ma sprzeciwów. 
Stwierdzam, że Komisja przyjęła projekt ustawy 
w brzmieniu przedłożenia rządowego. Mamy wy
brać posła sprawozdawcę. Jest propozycja, aby ten 
obowiązek powierzyć panu posłowi Aleksandrowi 
Chłopkowi. Czy pan poseł wyraża zgodę?

Poseł Aleksander Chłopek (PiS):
Tak.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (PO):
Czy jest sprzeciw wobec tej kandydatury? Nie 
ma sprzeciwu. Czy są inne kandydatury? Nie ma. 
Stwierdzam, że Komisja dokonała wyboru posła 
sprawozdawcy. Został nim pan poseł Aleksander 
Chłopek. Porządek dzienny posiedzenia został wy
czerpany. Zamykam posiedzenie Komisji.

Sprawozdanie 
Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży
- o rządowym projekcie ustawy o nadaniu no

wej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach (druk nr 967)

Marszałek Sejmu, zgodnie z art. 37 ust. 1 i art. 
40 ust. 1 Regulaminu Sejmu -  po zasięgnięciu opinii 
Prezydium Sejmu -  skierował w dniu 19 września 
2006 r. powyższy projekt ustawy do Komisji Edukacji, 
Nauki i Młodzieży do pierwszego czytania.

Komisja Edukacji, Nauki i M łodzieży po 
przeprowadzeniu pierwszego czytania i rozpatrze
niu tego projektu ustawy na posiedzeniu w dniu 11 
października 2006 r.

wnosi:

Wysoki Sejm uchwalić raczy projekt ustawy 
z druku nr 967 bez poprawek.

Warszawa, dnia 11 października 2006 r.

Sprawozdawca 
/-/Aleksander Chłopek

Przewodnicząca Komisji 
Edukacji, Nauki i Młodzieży 

/-/Krystyna Szumilas
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26. posiedzenie Sejmu 
Rzeczypospolitej Polskiej
O b ra d y  z  dn ia  17 p a ź d z ie rn ika  2 0 0 6  r.

Marszałek:
Przystępujemy do rozpatrzenia punktu 37. porządku 
dziennego: Sprawozdanie Komisji Edukacji, Nauki i 
Młodzieży o rządowym projekcie ustawy o nadaniu 
nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach (druki nr 967 i 1033). 
Proszę o zabranie głosu sprawozdawcę komisji 
pana posła Aleksandra Chłopka.

Poseł Sprawozdawca Aleksander Chłopek:
Panie Marszałku! Panie Ministrze! Wysoka Izbo! 
Mam zaszczyt w imieniu Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży przedłożyć i zaprezentować państwu 
rządowy projekt ustawy o nadaniu nowej nazwy 
Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego 
w Gliwicach. Ponieważ, panie ministrze i Wysoka 
Izbo, ten rządowy projekt ustawy nie wzbudził 
żadnych kontrowersji w Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży, wykorzystam tych kilka minut, by 
zaprezentować państwu, w jakim pięknym mieście, 
najpiękniejszym na Górnym Śląsku, mieści się 
Politechnika Śląska, a także powiedzieć parę słów 
o samej uczelni.
{Poseł Maria Teresa Nowak'. Będę się sprzeczać.) 
Gliwice obchodziły w ubiegłym roku 750-lecie 
istnienia. Jest to miasto, które rzeczywiście kiedyś, w 
XIII w., było księstwem, było stolicąksięstwa. Potem 
były różne koleje losu, miasto przechodziło z rąk do 
rąk, były tam wpływy niemieckie, czeskie, nawet 
przez ponad 100 lat znajdowało się w posiadaniu 
dwóch rodów, Oleśnickich i Oświęcimskich. 
Swoje znaczenie i bogactwo miasto budowało 
w pierwszych stuleciach na bardzo słynnych 
browarach, które rzeczywiście miały dużą rangę 
w całym regionie śląskim. Potem, od XVIII w., 
Gliwice były potężnym ośrodkiem nowoczesnego 
przemysłu hutniczego. Przechodząc do czasów 
współczesnych, oczywiście wiemy, że Gliwice 
zasłynęły w świecie, w Europie, z powodu słynnej 
prowokacji, która miała miejsce w radiostacji 
gliwickiej w 1939 r. Natomiast już po wojnie, 
kiedy Gliwice wreszcie zostały miastem polskim, 
rangę temu miastu nadała uczelnia, Politechnika 
Śląska. Politechnika Śląska powstała w 1945 r. 
Kolejne roczniki i pokolenia wyrastały w Gliwicach

w cieniu, chociaż lepiej byłoby powiedzieć: 
w blasku, Politechniki Śląskiej. Ten blask, a może 
metaforycznie: kaganiec oświaty, przeniesiony został 
na Śląsk ze Lwowa. To profesorowie Politechniki 
Lwowskiej: Stanisław Ochęduszko, Marian Janusz, 
Stanisław Fryzę i ich asystenci, później również 
profesorowie i docenci, Szargut, Zagajewski, 
Sławomir Wilk. Wraz z nimi do Lwowa przyszedł 
również duch kultury kresowej i wyrafinowane 
artystycznie poczucie kresowego lwowskiego 
humoru. Politechnika Śląska z tej racji stała się 
uczelnią nie tylko techniczną, ale także i po trosze 
humanistyczną, właśnie z powodu przeniesienia tutaj, 
na Śląsk, tego wszystkiego, co łączy się z kresami, 
ze Lwowem, a także częściowo z Wilnem. Przy 
okazji prezentowania państwu tego projektu ustawy 
chcę podkreślić, że właśnie studenci Politechniki 
Śląskiej byli twórcami i inicjatorami teatrów 
studenckich, gdzie odbywały się prapremiery sztuk 
Gombrowicza i Tadeusza Różewicza. To bardzo 
istotna sprawa, bo rzeczywiście mądrzy uczeni 
Politechniki Śląskiej potrafili dać swoim studentom 
horyzont nie tylko nauk ścisłych, ale także nauk 
humanistycznych. Proszę państwa, dzisiaj uczelnia 
gliwicka, Politechnika Śląska, rozwija się wspaniale 
pod światłym zarządzaniem rektora prof. Wojciecha 
Zielińskiego. Od początku swojego istnienia ta 
uczelnia ma strukturę ewolucyjną. Powstawały 
na początku, w latach 40., 50., nowe wydziały, 
niektóre z biegiem czasu dzieliły się, łączyły, 
tworząc nowe kierunki i specjalności. Dzisiaj 
uczelnia składa się z 12 jednostek podstawowych, 
4 jednostek międzywydziałowych oraz 3 jednos
tek ogólnouczelnianych. Struktura uczelni zawie
ra również 7 jednostek pozawydziałowych 
oraz 4 zamiejscowe ośrodki dydaktyczne. 
Politechnika Śląska ewoluuje w kierunku uczelni 
wielokampusowej, prowadząc zajęcia dydakty
czne w Rybniku, Dąbrowie Górniczej, Tychach, 
Sosnowcu, Bytomiu i w Żorach.
Uczelnia realizuje ponad 140 specjalności na 37 
kierunkach. Politechnika Śląska jest uczelnią 
autonomiczną, 8 wydziałów posiada pełne prawa 
akademickie, dzięki czemu może ona nadawać
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tytuły zawodowe inżyniera i magistra inżyniera, 
a także stopnie naukowe doktora habilitowanego. Jak 
już mówiłem wcześniej, ten projekt ustawy komisja 
w pełni akceptuje i w związku z tym to rządowe 
przedłożenie rekomenduję państwu, Wysokiej Izbie, 
do przyjęcia. Dziękuję bardzo.
{Oklaski)
W icemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Sejm podjął decyzję o wy
słuchaniu w dyskusji nad tym punktem porządku 
dziennego 5-minutowych oświadczeń w imieniu 
klubów. Otwieram dyskusję. Proszę o zabranie głosu 
w imieniu klubu Prawo i Sprawiedliwość panią poseł 
Marię Nowak.
Poseł Maria Teresa Nowak:
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! Panie Ministrze! 
Przypadł mi w udziale zaszczyt przedstawienia 
stanowiska Klubu Parlamentarnego Prawo i Spra
wiedliwość na temat projektu ustawy o nadaniu 
nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach. Otóż Politechnika Śląska 
jest jedną z największych uczelni technicznych 
w Polsce, pierwszą i jednocześnie największą 
uczelnią techniczną na Śląsku. Na 11 wydziałach 
kształci się obecnie 32 tys. studentów. Uczelnia ta 
stale zajmuje czołowe miejsca w rankingach uczelni 
technicznych. Absolwenci Politechniki Śląskiej, 
zarówno ci, którzy ukończyli j ą  przed laty, jak  i ci 
opuszczający jej mury współcześnie, zasilają kadry 
wysoko wykwalifikowanych polskich inżynierów. 
Dyplom ukończenia Politechniki Śląskiej jest 
oznaką dobrej renomy i fachowego przygotowania. 
Także opracowania naukowe, patenty, ekspertyzy 
firmowane przez Politechnikę Śląską przyjmowane 
są zarówno w środowisku naukowym, jak  i w prze
myśle z wielkim poważaniem i poszanowaniem. 
Dziś przyszło nam debatować nad zmianą nazwy 
Politechniki Śląskiej. Kiedy w 1945 r. powołano 
uczelnię techniczną na Śląsku, a tworzyli ją  głównie 
bardzo zacni i szanowani profesorowie przybyli 
na Śląsk ze Lwowa, z Politechniki Lwowskiej, 
nadano tej nowo utworzonej uczelni technicznej 
nazwę Politechnika Śląska. Sześć lat później, 
w grudniu 1951 r., Politechnice Śląskiej nadano 
imię Wincentego Pstrowskiego. Myślę, że nie czas 
i miejsce, by dyskutować nad trafnością wyboru 
tego imienia. Ale, jak  przekazują mi ci, którzy 
pamiętają tamte czasy, od początku decyzja ta była 
krytykowana jako wyjątkowo nietrafna. Można 
powiedzieć, że społeczność akademicka chyba

nigdy nie identyfikowała się ze swoim patronem. 
Faktem bezdyskusyjnym pozostaje to, że od lat 90. 
ubiegłego wieku imię Wincentego Pstrowskiego 
nie jest przez politechnikę już na pewno używane, 
ponieważ 8 stycznia 1990 r., czyli zaraz po zmianach 
ustrojowych, senat uczelni wystąpił z wnioskiem 
o zmianę nazwy uczelni z Politechniki Śląskiej 
im. Wincentego Pstrowskiego na Politechnikę 
Śląską. Niestety, dzisiaj już nie czas rozważać, 
dlaczego tak się stało, wniosek ten nie doczekał 
się realizacji. W ubiegłym roku, 28 listopada, senat 
uczelni ponownie podjął stosowną uchwałę, która 
14 grudnia 2005 r. przekazana została ministrowi 
edukacji i nauki. Dziś, po 16 latach od faktycznego 
zaprzestania używania imienia Wincentego 
Pstrowskiego przez Politechnikę Śląską, nadszedł 
wreszcie czas, by dokonać formalnej zmiany nazwy. 
Jako mieszkanka Śląska zapewniam W ysoką Izbę, 
że zarówno mieszkańcy regionu, jak  i studenci, całe 
środowisko naukowe uczelni, uczelnię techniczną 
z Gliwic nazywają Politechniką Śląską. Żadnej innej 
nazwy się nie używa. Toteż należy jak  najszybciej 
usankcjonować prawnie to, co i tak jest stosowane. 
Dlatego w tym miejscu pozwolę sobie podziękować 
senatowi Politechniki Śląskiej za ponowne podjęcie 
tego tematu, który praktycznie był już raz przez 
senat przyjęty. Podziękowania, na ręce pana 
ministra, składam rządowi za przygotowanie tego 
projektu i przedstawienie go Wysokiej Izbie. Klub 
Parlamentarny Prawo i Sprawiedliwość popiera ten 
projekt i będzie głosował za przyjęciem tej ustawy. 
Dziękuję bardzo.
(iOklaski)
W icemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję pani poseł. Proszę o głos w imieniu klubu 
Platforma Obywatelska panią poseł Krystynę 
Szumilas.

Poseł Krystyna Szumilas:
Panie Marszałku! Panie Ministrze! Wysoka Izbo! 
Politechnika Śląska z siedzibą w Gliwicach 
jest jedną z największych uczelni technicznych 
w Polsce, a jednocześnie pierw szą uczelnią 
techniczną utworzoną na Śląsku tuż po II 
wojnie światowej. Regularnie zajmuje ona 
najwyższe miejsca w ogólnopolskich rankingach 
szkół wyższych. Obecnie na 12 wydziałach, 
funkcjonujących w czterech miastach, kształci się 
około 33 tys. studentów. M ogą oni wybierać spośród 
33 kierunków studiów i aż 160 specjalności. O tym 
mówili również moi przedmówcy. Uczelnia zatrudnia
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ponad 3300 pracowników, z czego ponad połowę 
stanowią nauczyciele akademiccy, utytułowani 
naukowcy, wybitni specjaliści. Nietrudno się więc 
domyślić, że pod ich okiem prowadzone są liczne 
badania, kwitnie międzynarodowa współpraca, 
rozwija się wynalazczość i przybywa młodych 
ludzi pogłębiających swoją wiedzę w dziedzinach 
uznawanych za nowatorskie oraz przyszłościowe. 
Warto również podkreślić, że Politechnika Śląska 
z dużym szacunkiem podchodzi do swych korzeni 
kulturowych, tradycji wywodzącej się ze środowiska 
Politechniki Lwowskiej -  wspomniał o tym pan 
poseł sprawozdawca. Z drugiej jednak strony 
Politechnika Śląska robi też wszystko, aby zasłużyć 
na opinię europejskiego uniwersytetu technicznego 
-  poszerza bazę dydaktyczną, modyfikuje programy 
i sposób kształcenia. Efekty tych działań mówią 
same za siebie. Jej studenci bez trudu odnajdują 
się na zagranicznych uczelniach, a później stają się 
cenionymi fachowcami poszukiwanymi nie tylko 
przez krajowych pracodawców. Godnym uwagi 
jest również fakt, że Politechnika Śląska zawsze 
starała się powiązać teorię z praktyką. Utrzymuje 
stały kontakt z przedstawicielami przemysłu, 
dynamicznie reagując na potrzeby rynku pracy. 
Osiągnięcia naukowców, prowadzone badania, 
stworzone wynalazki, wykonywane ekspertyzy oraz 
innowacyjne projekty od lat służą bowiem przede 
wszystkim unowocześnieniu polskiej i śląskiej 
gospodarki. Politechnika Śląska wrosła w obraz 
Śląska. Jako największa uczelnia Politechnika 
Śląska spełnia również wszystkie wymogi związane 
z nadaniem jej tytułu uniwersytetu technicznego, 
jednak nazwa Politechnika Śląska jest pewną 
marką i stąd senat uczelni zaproponował, aby 
tę nazwę pozostawić. Od 1999 r. jest to nazwa 
powszechnie używana. Stąd również Platforma 
Obywatelska popiera projekt ustawy wniesiony 
przez rząd i przychylając się do uchwały senatu, 
będzie głosowała za przyjęciem tego projektu bez 
poprawek. Dziękuję.
{Oklaski)
Wicemarszałek Bronisław Komorowski:
Bardzo dziękuję, pani poseł. O zabranie głosu 
w imieniu klubu SLD proszę pana posła Bogusława 
Wontora. Bardzo proszę.
Poseł Bogusław Wontor:
Panie Marszałku! Wysoki Sejmie! Panie Ministrze! 
W imieniu Klubu Poselskiego Sojuszu Lewicy 
Demokratycznej pragnę przedstawić stanowisko

w sprawie rządowego projektu ustawy o nadaniu 
nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach (druki nr 967 i 1033). 
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! Marszałek Sejmu 
zgodnie z art. 37 ust. 1 i art. 40 ust. 1 regulaminu 
Sejmu, po zasięgnięciu opinii Prezydium Sejmu, 
skierował 19 września 2006 r. powyższy projekt 
ustawy do Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży do 
pierwszego czytania. Podczas posiedzenia komisji 
11 października 2006 r. odbyło się pierwsze czytanie 
i dyskusja nad tym projektem ustawy. Panie Mar
szałku! Panie i Panowie Posłowie! Panie Ministrze! 
Moi przedmówcy już tutaj dużo powiedzieli na temat 
politechniki, ja się pod tym wszystkim mogę również 
podpisać. W uzasadnieniu jednak do projektu 
ustawy m.in. czytamy: „Zmiana nazwy Politechniki 
Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach 
jest podyktowana względami natury historycznej”. 
Podczas posiedzenia komisji pan minister nauki 
i szkolnictwa wyższego, przedstawiając projekt 
ustawy w imieniu rządu, czyli wnioskodawcy, nie 
rozwinął stwierdzenia dotyczącego względów 
historycznych. Również nikt z władz tej uczelni 
ani innych osób zabierających głos podczas obrad 
komisji nie odniósł się do tego wątku. Pozostało 
zatem pytanie, jakie względy natury historycznej są 
przeszkodą do zachowania dotychczasowej nazwy? 
Czy może dotychczasowy patron nie zasłużył sobie, 
aby być patronem tak szacownej uczelni? Czy na 
pewno ze względów historycznych za kilka lat 
politechnika w Gliwicach nie będzie chciała wrócić 
do swojego dotychczasowego patrona, którego miała 
przez 55 lat? Te pytania pozostają bez odpowiedzi. 
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! W uzasadnieniu 
projektu ustawy czytamy również: „Władze uczelni, 
w drodze uchwały senatu uczelni z 8 stycznia 1990 r., 
wystąpiły z inicjatywą zmiany tej nazwy”. Nasuwają 
się następne wątpliwości i pytania. Dlaczego władze 
uczelni w 1990 r. wystąpiły o zmianę nazwy i dlaczego 
przez prawie 17 lat poszczególni ministrowie 
odpowiedzialni za sprawy szkolnictwa wyższego 
nie odnieśli się do tego wniosku? Panie Marszałku! 
Wysoka Izbo! W uzasadnieniu projektu ustawy jest 
też napisane: „Należy podkreślić, że nazwa uczelni,
0 nadanie której wnosi rektor, jest faktycznie
1 powszechnie stosowana przez uczelnię od początku 
lat dziewięćdziesiątych XX w. To stwierdzenie 
przewijało się w wystąpieniach jako główny motyw 
uzasadnienia tego projektu. Czy jednak jest to 
uzasadnienie wystarczające? To pytanie również 
pozostawię bez odpowiedzi. Panie Marszałku!
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Wysoka Izbo! Dodać można również, że wątpliwą 
wydaje się informacja zapisana w uzasadnieniu 
projektu powyższej ustawy, że nie będzie skutków 
finansowych dla budżetu państwa, czy też budżetu 
omawianej uczelni. Panie Marszałku! Wysoki 
Sejmie! Zdaniem posłów Klubu Poselskiego Sojuszu 
Lewicy Demokratycznej należałoby uszanować 
wolę władz uczelni. Uszanować m.in. dlatego, że 
SLD ceni sobie autonomiczność i niezależność 
wyższych uczelni. Biorąc jednak pod uwagę 
przedstawione przeze mnie wątpliwości, w imieniu 
Klubu Poselskiego Sojuszu Lewicy Demokratycznej 
informuję, że członkowie klubu wstrzymają się 
od głosu w głosowaniu nad rządowym projektem 
ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach (druki 
nr 967 i 1033). Dziękuję.
{Oklaski)
Wicemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Proszę pana posła Jerzego 
Zawiszę o zabranie głosu w imieniu klubu 
Samoobrona RP.
Poseł Jerzy Zawisza:
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! Panie Ministrze! 
W imieniu Klubu Parlamentarnego Samoobrona 
Rzeczypospolitej Polskiej przedstawiam stanowisko 
w sprawie nadania Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach nowej 
nazwy „Politechnika Śląska”. Uczelnia ta powstała 
24 maja 1945 r. w Katowicach. Pierwsza inauguracja 
roku akademickiego odbyła się 29 października 
1945 r. w Gliwicach. Pragnępoinformować Wysoką 
Izbę, iż pierwsze plany i programy studiów oparte 
były na wzorach Politechniki Lwowskiej oraz 
że kadra profesorska to także profesorowie ze 
wspomnianej politechniki. Przywołam z tej trybuny 
tylko niektórych profesorów: Włodzimierza
Burzyńskiego, Stanisława Piotra Ochęduszkę, 
Władysława Kuczewskiego, Adolfa Joszta, a także 
Mariana Jakuba Janusza. Politechnika Śląska 
przyjęła imię Wincentego Pstrowskiego w 1951 r. 
i przy tej nazwie trwa do dzisiaj. Wysoka Izbo! Senat 
uczelni, mając na uwadze tworzenie Europejskiego 
Obszaru Szkolnictwa Wyższego, po szerokiej 
analizie przedstawił do konsultacji wniosek 
o nadanie Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego nowej nazwy „Politechnika Śląska”. 
Władze uczelni wcześniej, bo w 1990 r., występo
wały o zmianę nazwy politechniki, jednak nie znala
zło to uznania ministra edukacji narodowej.Zgło

szony wniosek ministrowi edukacji i nauki 14 grud
nia 2005 r., wraz ze s t o s o w n ą  uchwałą senatu, uzys
kał akceptację ministra, a także Komisji Edukacji, 
Nauki i Młodzieży. Dlatego też w dniu dzisiejszym 
poddany jest pod obrady w Wysokiej Izbie 
w drugim czytaniu projektu ustawy. Wysoka Izbo! 
Klub Parlamentarny Samoobrona Rzeczypospolitej 
Polskiej będzie głosował za przyjęciem ustawy 
nadającej Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego nazwę „Politechnika Śląska”. 
Kończąc, życzę Politechnice Śląskiej sukcesów 
w dziele kształcenia inżynierów wywodzących się 
z polskiej i zagranicznej młodzieży. Dziękuję za 
uwagę.
{Oklaski)
W icemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Proszę pana posła Stanisława 
Zadorę o zabranie głosu w imieniu klubu Liga 
Polskich Rodzin.
Poseł Stanisław Zadora:
Panie Marszałku! Wysoki Sejmie! W imieniu Klubu 
Parlamentarnego Liga Polskich Rodzin mam zasz
czyt przedstawić stanowisko wobec rządowego 
projektu ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechni
ce Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwi
cach z druku sejmowego nr 967. Wysoki 
Sejmie! O zasługach uczelni gliwickiej dla 
kształcenia kadr technicznych mówili moi 
poprzednicy. Ja chciałbym się odnieść do tego 
projektu w pewnym osobistym kontekście. 
W mieście, w którym mieści się Politechnika 
Śląska, spędziłem 11 lat mego życia, młodości. 
W murach uczelni Politechniki Śląskiej spędziłem 
kilka lat. Tam też zdobywałem pierwsze szlify 
w działalności publicznej, osobiście uczestniczyłem 
w marszu marcowym w 1968 r. spod pomnika Adama 
Mickiewicza pod mieszkanie rektora Politechniki 
Śląskiej. Jako młody człowiek też osobiście miałem 
przyjemność spotkać wymienianych już tutaj 
profesorów, profesora Janusza, profesora Fryzę. 
I w tej osobistej refleksji tyczącej się projektu 
chcę powiedzieć tak: uczelnia kształtująca tak 
szerokie zastępy polskiej młodzieży na kierunkach 
technicznych nie może pozostawać bez steru 
ideowego. To jest naturalne, ponieważ tam się kszta
łcą młodzi synowie ojczyzny, którzy w przyszłości 
mają służyć celom narodu naszego. Socjalizm o tym 
wiedział, toteż nadał tej uczelni swój ster ideowy 
Ale jak  wiemy, nawet czołowi egzekutorzy idei 
socjalizmu w świecie dystansowali się od efektów
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zakorzenienia się socjalizmu w naszym narodzie, 
mówiąc, iż ta idea pasuje poniekąd do naszej natury, 
narodu Polaków, jak siodło do grzbietu krowy. Tutaj 
muszę powiedzieć, że nie tylko studenci, ale także 
i ci profesorowie Politechniki Lwowskiej, ci Polacy, 
którzy nie kształtowali nas w polskości, jednak 
swoimi postawami dawali nam naturalny przykład 
tego, iż coś tutaj, w tym sterze się nie zgadza. Toteż 
wykładowca politechniki pan Fryzę dystansował się 
w ten sposób, że tę przysłowiową krowę pasł nad 
Kłodnicą i tam nas zapraszał z naszymi indeksami. 
Liga Polskich Rodzin rozumie stanowisko Senatu 
i rektora Politechniki Śląskiej. Będziemy głosować 
za przyjęciem projektu rządowego. Niemniej 
z tej trybuny sejmowej chciałbym pokornie 
wskazać senatowi politechniki, panu rektorowi, 
że warto pójść dalej. Jak wspomniałem, młodzież 
kształcąca się na uczelniach niehumanistycznych, 
technicznych, winna także posiadać ster ideowy.
I być może, panie rektorze, wysoki senacie, jest ta 
pora, aby zastanowić się, czy nie warto Politechnice 
Śląskiej nadać imienia patrona, szczególnie na 
Śląsku. Moja skromna propozycja -  to Wojciech 
Korfanty, który pierwsze kroki w kierunku swego 
wyższego wykształcenia skierował do politechniki 
w Charlottenburgu, ale jednak politechniki. Na 
koniec powtórzę, iż Liga Polskich Rodzin j est za tym, 
aby Politechnika Śląska pozostała przy nazwie już 
w końcu lat 60. przez nas używanej, czyli Politech
nika Śląska. Dziękuję bardzo.
(Oklaski)
Wicemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Proszę o zabranie głosu pana 
posła Tadeusza Sławeckiego w imieniu klubu PSL.
Poseł Tadeusz Sławecki:
Panie Marszałku! Panie Ministrze! Przypadł mi 
w udziale zaszczyt zaprezentowania stanowiska 
klubu wobec rządowego projektu ustawy o na
daniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach. Przede 
wszystkim, tak jak moi przedmówcy, chcę wyrazić 
ogromną radość, że mamy tak wspaniałą uczelnię 
politechniczną zlokalizowaną faktycznie w sercu 
polskiego przemysłu, na Śląsku, i to uczelnię, której 
nazwa odzwierciedla jej działalność, jako że 32 tys. 
studentów kształci się w kilku miastach. Bo Gliwice 
są siedzibą uczelni, jest tam zlokalizowanych 9 
z 12 wydziałów, administracja centralna i rektorat. 
Natomiast Wydział Organizacji i Zarządzania mieści 
się w Zabrzu, Wydziały: Inżynierii Materiałowej

i Metalurgii oraz Wydział Transportu w Katowicach, 
ponadto w Rybniku funkcjonuje Centrum 
Kształcenia Inżynierów, a nawet są prowadzone 
studia integracyjne dla niepełnosprawnych przez 
Wydział Organizacji i Zarządzania w ośrodku 
rehabilitacyjnym w Reptach. Jeśli chodzi o dzi
siejszą debatę i ten projekt ustawy, myślę, że on 
praktycznie zamyka pewien proces zmian, nie tylko 
zmian ustrojowych, ale również zmian i na samej 
uczelni. Uczelnia we wszystkich swoich drukach 
oficjalnych, również w Internecie, już od dawna 
używa określenia Politechnika Śląska, nie używa 
imienia Wincentego Pstrowskiego. Myślę, że nie 
będziemy dzisiaj tutaj toczyć debaty historycznej
0 bądź co bądź tragicznej postaci Wincentego 
Pstrowskiego, który uwierzył w pewne ideały. 
Daleko mu było do stachanowców, tamci robili 2000 
procent normy, on robił 200-300 procent normy.
1 na koniec chciałbym tylko zacytować. 18 kwietnia 
1948 r., w niecałe dziewięć miesięcy po ogłoszeniu 
apelu do górników, Wincenty Pstrowski zmarł na 
białaczkę w szpitalu w Krakowie. Natomiast opinia 
publiczna skwitowała jego śmierć i całą w ogóle 
ideę przodownictwa pracy krótkim wierszykiem: 
Jeśli chcesz iść na sąd boski, pracuj tak jak Witek 
Pstrowski. Myślę, że dzisiaj nie będziemy tych ran 
rozdrapywać i, ja  jak i mój klub, będziemy głoso
wać za przyjęciem tej ustawy bez poprawek. 
Natomiast myślę, że mądrość rektora i profesorów 
tej uczelni doprowadzi do tego, że znajdą godne 
imię dla całej uczelni, czy to nawiązujące do historii 
Śląska, czy do wspaniałych profesorów chociażby 
z Politechniki Lwowskiej. Dziękuję bardzo.
0Oklaski)
Wicemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Proszę państwa, w ten 
sposób lista posłów zapisanych do głosu została 
wyczerpana. Nie było pytań do pana ministra. Pan 
minister nie widzi potrzeby zabrania głosu. Pan 
poseł sprawozdawca chciałby zabrać głos. Bardzo 
proszę, panie pośle.
Poseł Aleksander Chłopek:
Panie Marszałku! Panie Ministrze! Wysoka Izbo! 
Pytania padły takie w gruncie rzeczy retoryczne -  
pana posła Wontora, dotyczące tego, o czym mówił 
przed chwilą pan poseł Sławecki. Myślę, że tematu 
nie warto poruszać, bo o zmarłych nie mówi się źle, 
powinno mówić się dobrze. Rzeczywiście Wincenty 
Pstrowski to postać tragiczna. Ale już pomijam samą 
osobę. W moim głębokim przekonaniu sam fakt,
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że nazwa, pełna nazwa Politechniki Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego, została nadana w 1951 
r., w apogeum czasu stalinowskiego, zdecydowanie 
wymaga zmiany, ponieważ jest to aksjomat, jest to 
pewnik, jest to rzecz nie do dyskusji. Wszystko, 
co powstawało w latach 1949-1953, było skażone 
piętnem nieludzkiego totalitaryzmu. Pan, panie 
pośle, może tego nie pamięta, ale ja  się urodziłem 
w 1946 r. i lata stalinowskie pamiętam bardzo dobrze 
-  i strach, i przerażenie w domu, i znikających ludzi,
0 których szeptem mówiło się, i ojciec, który był bez 
pracy, z gromadką dzieci, bo chodził do kościoła. 
Tamte czasy rzeczywiście były wyjątkowo surowe
1 wyjątkowo okrutne. I naprawdę wszystko, nawet

ta nazwa, która została nadana w tamtych czasach, 
wymagała już dawno zmiany. Dlaczego nie działo 
się to przez 16 lat, tego nie wiem. Dziękuję rządowi, 
dziękuję panu ministrowi ogromnie -  myślę, także 
w imieniu Politechniki Śląskiej — że wreszcie stało 
się to, i to tak szybko. I dziękuję wszystkim tym, 
którzy nad projektem tej ustawy pracowali i z tego 
miejsca zabierali głos. Dziękuję bardzo.
(iOklaski)
Wicemarszałek Bronisław Komorowski:
Dziękuję, panie pośle. Zamykam dyskusję. Do 
trzeciego czytania projektu ustawy przystąpimy 
jutro w bloku głosowań.

O b ra d y  z  d n ia  18 p a ź d z ie rn ik a  2 0 0 6  r.

Marszałek:
Powracamy do rozpatrzenia punktu 37. porządku 
dziennego: Sprawozdanie Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży o rządowym projekcie ustawy o nadaniu 
noy/ej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach.
Sejm wysłuchał sprawozdania komisji przed
stawionego przez pana posła Aleksandra Chłopka 
oraz przeprowadził dyskusję. W dyskusji nie 
zgłoszono poprawek. Przechodzimy do trzeciego 
czytania. Pan poseł Moric chce zadać pytanie. 
Bardzo proszę.
Poseł Rajmund Moric:
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! Mam pytanie do 
posła sprawozdawcy. Debatujemy dzisiaj o zmianie 
nazwy uczelni: Politechnika Śląska im. Wincentego 
Pstrowskiego. W związku z tym mam pytanie: 
Jakie funkcje partyjne, polityczne pełnił Wincenty 
Pstrowski? Czy Wincenty Pstrowski dokonał 
jakichś przestępstw, czy został osądzony za jakieś 
przestępstwa? Czy Wincenty Pstrowski był tylko 
pracownikiem, który swoim trudem i mozołem 
wydobywał węgiel, który służył do odbudowy 
między innymi Warszawy? Czy to prawda, że 
Wincenty Pstrowski w pół roku po swoim wyczynie 
zmarł na białaczkę? Czy miał on wpływ na nadanie 
uczelni, Politechnice Śląskiej swojego imienia? 
Uważam, że te informacje będą bardzo potrzebne do 
podjęcia decyzji o zmianie nazwy uczelni. Dziękuję 
bardzo.
Marszałek:
Bardzo proszę, pan poseł Girzyński.
Poseł Zbigniew Girzyński:
Ja także chciałem zapytać pana posła sprawozdawcę

w związku z tą  sprawą. Czy praw dą jest, że władze 
politechniki gliwickiej proszą o zmianę tej nazwy od 
wielu, wielu lat? Czy prawdą jest, że jest to bodajże 
już ostatnia z nazw przyjętych dla szkół wyższych 
w okresie stalinowskim, która jako niezrozumiały 
relikt przeszłości pozostaje do dzisiaj? Czy prawdą 
jest, że nie było żadnego głosu na posiedzeniu 
Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży oraz żadnego 
głosu, który dotarłby do członków tej komisji, który 
by potrzebę zmiany tej nazwy negował? Czy prawdą 
jest wreszcie, że patronów dla uczelni wyższych, 
zwłaszcza tak zasłużonych jak  politechnika gliwi
cka, wybiera się nie tylko spośród przyzwoitych 
osób, które system komunistyczny wykorzystywał 
i traktował jako symbole dla ciemiężenia robotni
ków, górników w Polsce w okresie stalinowskim, 
ale przede wszystkim wybiera się spośród osób 
zasłużonych dla świata nauki, dla świata szkolnictwa 
wyższego, że spośród takich osób wszystkie 
w ogromnej większości uczelnie w Polsce mają 
swoich patronów? Bardzo dziękuję.
{Oklaski)
Marszałek:
Bardzo dziękuję, panie pośle. Czy może jeszcze 
jakieś pytania? Jeżeli nie, to poproszę pana posła 
sprawozdawcę.
Poseł Aleksander Chłopek:
Panie Marszałku! Wysoka Izbo! Sytuacja jest trochę 
niezręczna, dlatego że istnieje taka zasada, którą 
należy przestrzegać w sposób zdyscyplinowany, że 
o zmarłych nie mówi się źle. Szkoda, że pan poseł 
Moric nie uczestniczył wczoraj w debacie i w dyskusj i 
na ten temat, dlatego że uzyskałby pełną informację 
Otóż trudno mówić o Wincentym Pstrowskim źle
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0 człowieku, który nie żyje i który po wykonaniu 
ponadludzkiej normy w parę tygodni później zmarł 
na białaczkę. Z pewnością człowiek ten zasługuje na 
uznanie, ale wydaje mi się, że trzeba tutaj podkreślić 
to, o czym mówiłem wczoraj. Dekret ustanawiający 
nazwę dla Politechniki Śląskiej został wydany 
w roku 1951, w samym apogeum stalinizmu. Nikt 
mnie nie przekona, też mówiłem o tym wczoraj, że 
cokolwiek, co było ustanowione w latach 1949— 
1953,1954,1955 nawet, w tym okresie nieludzkiego 
terroru i totalitaryzmu nie jest i nie ma na sobie skazy
1 piętna zła. 1 tyle chcę na ten temat powiedzieć, bo 
o Wincentym Pstrowskim jako osobie nieżyjącej 
nie chcę nic więcej mówić. Natomiast odpowiem 
panu posłowi Girzyńskiemu. Oczywiście, prawdą 
jest, że komisja jednogłośnie, bez najmniejszego 
sprzeciwu przyjęła propozycję senatu Politechniki 
Śląskiej. Jest sprawą oczywistą również i to, że 
od 1990 r. Senat Politechniki Śląskiej domaga się 
takiej nazwy, która jest już na Śląsku i w Gliwicach 
wpowszechnym użyciu. Mianowiciewpowszechnym 
użyciu funkcjonuje nazwa Politechnika Śląska. We 
wczorajszej dyskusji również pojawiły się bardzo 
ciekawe propozycje, by nie tylko nazwę ograniczyć 
do tytułu Politechnika Śląska, ale by także nadać 
Politechnice Śląskiej imię...

(Poseł Wacław Martyniuk'. Jarosława Kaczyńskiego.) 
...kogoś, kto był wybitnym profesorem tej 
politechniki. Chodzi tutaj głównie o profesorów 
Politechniki Lwowskiej. Zaproponowano prof. 
Stanisława Fryzego. Znakomita legenda gliwickiej 
politechniki. Padały także i inne propozycje, ale to 
już odsyłam do stenogramu posiedzenia. Dziękuję 
bardzo.
(Oklaski)
Marszałek:
Bardzo dziękuję. Komisja wnosi o uchwalenie 
projektu ustawy w brzmieniu przedłożenia zawartego 
w druku nr 967. Przystępujemy do głosowania. Kto 
z pań i panów posłów jest za przyjęciem w całości 
projektu ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice 
Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach 
w brzmieniu przedłożenia zawartego w druku nr 967, 
zechce podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 
przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Głosowało 
410 posłów. Za oddano 350 głosów, przeciw -  15, 
45 posłów wstrzymało się od głosu. 26. posiedzenie 
Sejmu w dniu 18 października 2006 r. Punkt 37. 
porządku dziennego -  głosowanie 401. Stwierdzam, 
że Sejm uchwalił ustawę o nadaniu nowej nazwy 
Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego 
w Gliwicach.

W yn ik i g ło so w a n ia  w  S e jm ie

GŁOSOWANIE Nr 8 - POSIEDZENIE 26.
Dnia 18.10.2006 Godz. 09:15

Pkt 37. porz. dzień. Sprawozdanie Komisji o projekcie ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice 
Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach
Głosowanie nad przyjęciem w całości projektu ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach w brzmieniu przedłożenia zawartego w druku nr 967

Głosowało -  410 Za -  350 Przeciw -  15 Wstrzymało się -  45 Nie głosowało -  50

1 ^ ■ 1 
Klub/Kolo Liczebność Głosowało Za Przeciw

Wstrzymało
się

Nie
głosowało

PjS 153 142 142 - U

PO 132 117 116 - 1 15
SLD 55 45 1 2 42 10

Samoobrona 47 39 25 13 _ 1 _ 8
LPR 29 26 25 2-____________

PSL 25 22 22 “ - 3
RLN 15 15 15 ” - -
niez. 4 4 4

1------------  -

- -
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Posiedzenie Senackiej Komisji Nauki, Edukacji i Sportu
Ustawę o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach Senacka 
Komisja Nauki, Edukacji i Sportu rozpatrzyła na swym posiedzeniu 18 października 2006 r.
Po zapoznaniu się z informacją przedstawioną przez dyrektor E. Sieczek z Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego oraz z opinią senackiego biura legislacyjnego, senatorowie postanowili nie zgłaszać zastrzeżeń do 
rozpatrywanej ustawy i w glosowaniu opowiedzieli się za przyjęciem jej bez poprawek. Na sprawozdawcę 
stanowiska komisji w tej sprawie wybrano senatora Mariana Miłka.

(Na podstawie Diariusza Senatu nr 25)

20. posiedzenie Senatu 
Rzeczypospolitej Polskiej
O b ra d y  z  dn ia  18 p a ź d z ie rn ik a  2 0 0 6  r.

Wicemarszałek Krzysztof Putra:
Przystępujemy do rozpatrzenia punktu dziewiątego 
porządku obrad: stanowisko Senatu w sprawie 
ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach. 
Przypominam, że rozpatrywana ustawa została 
uchwalona przez Sejm na dwudziestym szóstym 
posiedzeniu w dniu 18 października 2006 r. Do 
Senatu została przekazana w dniu 18 października 
2006 r. Marszałek Senatu w dniu 18 października 
2006 r., zgodnie z art. 68 ust. 1 Regulaminu Senatu, 
skierował ją  do Komisji Nauki, Edukacji i Sportu. 
Komisja po rozpatrzeniu ustawy przygotowała 
swoje sprawozdanie w tej sprawie.
Przypominam ponadto, że tekst ustawy zawarty jest 
w druku nr 258, a sprawozdanie komisji w druku nr 
258A.
Proszę sprawozdawcę Komisji Nauki, Edukacji 
i Sportu, pana senatora Mariana Miłka, o zabranie 
głosu i przedstawienie sprawozdania komisji 
w sprawie rozpatrywanej ustawy.

Senator Marian Miłek:
Panie Marszałku! Wysoki Senacie!
Ustawa o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
imienia Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach, to 
jest nazwy „Politechnika Śląska”, jest przedłożeniem 
rządowym. Ta nazwa z przymiotnikiem, a właściwie 
z imieniem patrona, Wincentego Pstrowskiego, już 
od wielu lat, jak wynika z mojego doświadczenia, 
właściwie nie była używana na Politechnice Śląskiej 
lub też na Politechnice Gliwickiej, w skrócie czasem 
tak właśnie nazywanej ze względu na miejscowość. 
Wincenty Pstrowski był postacią, która od wielu

lat wywołuje bardzo duże kontrowersje. Tak więc 
prośba senatu uczelni o usunięcie patrona z nazwy 
uczelni jest w pełni uzasadniona. Prośba ta została 
przedłożona w normalnym trybie, ustawaj ako proj ekt 
rządowy została zaopiniowana przez wszystkie 
instytucje, które są do tego powołane, jak  również 
instytucje niepowołane, bo ustawę opiniowały Rada 
Główna, KRASP, czyli Konferencja Rektorów 
Akademickich Szkół Polskich, i Państwowa Komisja 
Akredytacyjna, ale również takie instytucje jak 
organizacj e pracodawców i, co chciałbym podkreślić, 
organizacje młodzieżowe o zasięgu ogólnopolskim, 
włącznie nawet z Katolickim Stowarzyszeniem 
Młodzieży.
Proszę państwa, ustawa właściwie nie wzbudziła 
żadnych kontrowersji podczas obrad komisji. 
Głosowanie było jednoznaczne: została przez 
komisję przyjęta jednomyślnie. Dlatego wnoszę 
o przyj ęcie przez Wysoki Senat ustawy bez poprawek. 
Tym zadośćuczynimy wielu, wielu ludziom, którzy 
od dawna chcieli zmienić tę ustawę i którzy już 
w latach dziewięćdziesiątych próbowali dokonać 
tej zmiany, ale wówczas nie było woli politycznej. 
Dzisiaj mamy ku temu okazję i tę okazję, ku 
zadowoleniu społeczności akademickiej Politechniki 
Śląskiej, musimy wykorzystać. Dziękuję bardzo.

W icemarszałek Krzysztof Putra:
Bardzo dziękuję panu senatorowi sprawozdawcy. 
Zgodnie z art. 44 ust. 5 Regulaminu Senatu przed 
przystąpieniem do dyskusji senatorowie m ogą 
zgłaszać z miejsca trwające nie dłużej niż minutę 
zapytania do senatora sprawozdawcy.
Czy ktoś z państwa senatorów pragnie zadać takie
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pytanie?
(Senator Kazimierz Wiatr: Czy można, Panie 
Marszałku?)
Bardzo proszę, pan senator Kazimierz Wiatr.

Senator Kazimierz Wiatr:
Pan senator sprawozdawca użył sformułowania, że 
już był składany taki wniosek w przeszłości, ale nie 
było woli politycznej... Czy wiemy, w którym to 
było roku? Bo to byłoby ciekawe.

Senator Marian Milek:
W latach dziewięćdziesiątych.

Wicemarszałek Krzysztof Putra:
Bardzo dziękuję.
Czy jeszcze ktoś z państwa ma pytania? Nie. 
Dziękuję bardzo, Panie Senatorze.
{Senator Marian Miłek: Dziękuję.)
Przypominam, że rozpatrywana ustawa była 
rządowym projektem ustawy. Do reprezentowania 
stanowiska rządu w toku prac parlamentarnych 
został upoważniony minister nauki i szkolnictwa 
wyższego.
Zgodnie z art. 50 Regulaminu Senatu głos może 
zabrać obecny na posiedzeniu przedstawiciel rządu. 
Czy pan minister chce zabrać głos?
{Sekretarz Stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego Stefan Jurga: Nie, dziękuję.)
Dziękuję bardzo.
Zgodnie z art. 44 ust. 6 Regulaminu Senatu 
senatorowie mogą zgłaszać z miejsca trwające 
nie dłużej niż minutę zapytania do obecnego na 
posiedzeniu przedstawiciela rządu, związane 
z omawianym punktem porządku obrad.
Czy ktoś z pań i panów senatorów chce zadać 
pytanie? Nie.

Otwieram dyskusję.
Przypominam o wymogach regulaminowych 
dotyczących czasu przemawiania senatorów, 
wynikających z art. 46 ust. 1 i 2 Regulaminu Senatu, 
o konieczności zapisywania się do głosu u senatora 
prowadzącego listę mówców, a przede wszystkim 
o obowiązku składania podpisanych wniosków 
o charakterze legislacyjnym do marszałka Senatu do 
czasu zamknięcia dyskusji.

W zasadzie ta dyskusja została wyczerpana 
w poprzednim punkcie, ale jeśli ktoś z pań i panów 
senatorów życzy sobie zabrać głos, to jest jeszcze 
taka możliwość. Nie widzę zgłoszeń.
Zgodnie z art. 52 ust. 2 Regulaminu Senatu zamykam

dyskusję.
Informuję, że głosowanie w sprawie ustawy 
o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach zostanie 
przeprowadzone pod koniec posiedzenia Senatu. 
Ogłaszam przerwę do godziny 21.00.

(Po przerwie -  red.)
Powracamy do rozpatrywania punktu dziewiątego 
porządku obrad: stanowisko Senatu w sprawie 
ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach. 
Przypominam, że debata nad rozpatrywaną ustawą 
została zakończona i obecnie możemy przystąpić do 
głosowania.

Przystępujemy do głosowania w sprawie ustawy 
o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej im. 
Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach. 
Przypominam, że Komisja Nauki, Edukacji i Sportu 
przedstawiła projekt uchwały, w którym wnosiła 
o przyjęcie tej ustawy bez poprawek.
Przystępujemy do głosowania nad przedstawionym 
przez komisję projektem uchwały.
Proszę nacisnąć przycisk obecności.
Kto z państwa senatorów jest za przyjęciem 
przedstawionego projektu uchwały? Proszę nacisnąć 
przycisk „za” i podnieść rękę.
Kto jest przeciw? Przycisk „przeciw”.
Kto się wstrzymał? Przycisk „wstrzymuję się”.

Na 90 obecnych senatorów 83 głosowało za, 2 - 
przeciw, 5 wstrzymało się od głosu. (Głosowanie nr
l i )
Wobec wyników głosowania stwierdzam, że Senat 
podjął uchwałę w sprawie ustawy o nadaniu nowej 
nazwy Politechnice Śląskiej im. Wincentego 
Pstrowskiego w Gliwicach.

Głosowanie nr 11
Ustawa o nadaniu nowej nazwy Politechnice Śląskiej 
im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach 
obecnych: 90, za: 83, przeciw: 2, wstrzymało się: 5, 
nie głosowało: 0

M.J.Adamczak za
F.Adamczyk za
P.Alexandrowicz z<*
P.Ł.Andrzejewski za
D.Arciszewska-/Miełewczyk za
M.Augustyn za
D.J.Bachalski za
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R.J.Bender za
A. Bentkowski za
P. Berent za
A.Biela za
K.Bochenek za
P.M.Boroń wstrz.
B.M.Borusewicz nieob.
M.Budner nieob.
J.M.Chmielewski przeć.
J .M. Chróścikowski za
R.Ciecierski za
K.P. Cugowski za
J.Fetlińska za
U.J.Gacek za
J.P. Gałkowski za
E.Gelert wstrz.
A.M.Gołaś za
J.Gowin za
D.M. Górecki nieob.
R.J.Górecki za
H. Górski za
A.S.Jaroch za
S.Karczewski za
A.J.Kawecki za
S.Kogut za
B.J. Korfanty za
W. J. Kraska za
J.Kubiak za
A.M.Kurska za
K.J.Kutz nieob.
J.W.Lasecki za
R.A.Legutko za
T.S.Lewandowski za
B.Lisiecki za
R.E.Ludwiczuk nieob.
A.Łuczycki za
J.M. Łyczak za
W.Łyczywek wstrz.
T.Maćkała za
A.Massalski za
M.S.Maziarz za
A.T.Mazurkiewicz za
P.Michalak za
M.Miłek za
T.W.Misiak za
A.A.Motyczka za
S.K.Niesiołowski za
M.Nykiel za
M.Okła za

W. Orty 1 za
A.Owczarek za

M.Pańczyk-Pozdziej za
A.Person za
K.M.Piesiewicz za
S.Piotrowicz za
M.Płażyński za
L.P.Podkański za
K.J.Putra za
E.Rafalska za
Z.W.Rau nieob.
M.D.Rocki za
Z. Romaszewski za
J.J.Rudnicka za
C. Rybka za
C. W. Ryszka za
S. Sadowski za
J.Sauk za
W.Sidorowicz za
R.T.Sikorski nieob.
R. M . Smoktunowicz przeć.
J.Szafraniec za
Z.M.Szaleniec za
J.Szmit nieob.
A. Szymański za
J.M. Szymura za
M.Szyszka za
R.J.Ślusarz za
E. Tomaszewska za
Z.A.Trybuła za
P.Wach za
M.Waszkowiak za
K.Wiatr za
R.W.Wierzbicki za
E.Więcławska-Sauk za
M.S. Witczak za
E.K.Wittbrodt za
J.W.Włosowicz nieob.
M.J. Wojtczak wstrz.
L.Zalewski za
P.B.Zientarski za
M.Ziółkowski nieob,
K.T.Złotowski za
C.M.Żelichowski wstrz.
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KALENDARIUM WYDARZEŃ ZWIĄZANYCH 
Z NAZWĄ POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

24 V 1945 -  utworzenie Politechniki Śląskiej dekretem Rady Ministrów zatwierdzonym 
przez Prezydium Krajowej Rady Narodowej.

1 XII 1951 -Rozporządzenie Rady Ministrów (rozporządzenie wykonawcze ówczesnego 
Prezesa Rady M inistrów Józefa Cyrankiewicza do dekretu z 1947 r. o organizacji nauki 
i szkolnictwa wyższego) w sprawie zmiany nazwy Uczelni na nazwę: Politechnika Śląska 
im. Wincentego Pstrowskiego.

8 1 1990 -  uchwalenie przez Senat Politechniki Śląskiej przyjęcia nazwy Uczelni 
„z pierwszych lat jej istnienia” .

21 VI 1990 -  Pismo Rektora Politechniki Śląskiej prof. Tadeusza Chmielniaka do 
Ministra Edukacji Narodowej z prośbą o podjęcie inicjatywy legislacyjnej dla zmiany 
nazwy z dotychczasowej: Politechnika Śląska im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach 
na: Politechnika Śląska w Gliwicach. Pismo pozostało bez odpowiedzi. Nazwa Uczelni 
nie została zmieniona w trybie ustawy.

28 XI 2005 r. -  ponowna uchwała Senatu Politechniki Śląskiej utrzymująca w mocy 
uchwałę z dnia 8 I 1990 r. dotyczącą podjęcia inicjatywy legislacyjnej w sprawie zmiany 
nazwy Uczelni.

14 XII 2005 -przedłożenie wniosku Ministrowi Edukacji i Nauki przez Rektora 
Politechniki Śląskiej prof. Wojciecha Zielińskiego z prośbą o wszczęcie procedury 
legislacyjnej w sprawie przywrócenia Uczelni jej nazwy historycznej Politechnika Śląska.

5 IX 2006 -  przyjęcie na posiedzeniu Rady Ministrów przedłożonego przez Ministra 
Nauki i Szkolnictwa W yższego Projektu ustawy o nadaniu nowej nazwy Politechnice 
Śląskiej im. Wincentego Pstrowskiego w Gliwicach i skierowanie projektu do Sejmu RP.

19 IX 2006 -  I czytanie w komisjach, skierowanie do Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży.

11 X 2006 -  praca w Komisji, przyjęcie wniosku o uchwalenie projektu ustawy bez 
poprawek

17 -  18 X 2006 -  II i III czytanie na posiedzeniu Sejmu RP i uchwalenie ustawy. 
Przekazanie ustawy Prezydentowi i M arszałkowi Senatu RP.

18 X 2006 -  przyjęcie ustawy przez Senat RP.

9 XI 2006 -  podpisanie ustawy przez Prezydenta RP Lecha Kaczyńskiego.
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